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Reunită în ședință ordinară în data de 27 mai 2025, Comisia Specială Comună a Camerei 
Deputaților și Senatului pentru sprijinirea procesului de aderare a României la Organizația pentru 
Cooperare și Dezvoltare Economică (OECD) a avut pe ordinea de zi 3 proiecte relevante în cadrul 
procesului de aderare și anume: 
 

1. Aviz pentru PL-x nr. 146/2025 - Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă 
a Guvernului nr. 26/2025 pentru modificarea şi completarea unor acte normative din 
domeniul pensiilor private. 

 
2. Înființarea Registrului Unic al Transparenței Intereselor (RUTI) la Parlament – discuții libere 

privind reglementări ulterioare privind Parlamentul 
 

3. Pantouflage în România (restricții privind angajarea în privat după ocuparea unei funcții în 
sistemul public) - discuții libere privind reglementări ulterioare privind funcționarii/demnitarii 

  
În introducere a fost verificat cvorumul (constantându-se că acesta a fost îndeplinit), apoi a fost 
prezentat și dezbătut proiectul privind modificările legislative privind pensiile private. Din 
partea ASF, doamna Adina Maria Dragomir (director, Direcția Generală a Sectorului de Pensii 
Private) a prezentat susținerea instituției pentru proiect în forma adoptată de Senat, subliniind 
faptul că este cuprins în foaia de parcurs privind procesul de aderare a României la OECD. La 
încheierea dezbaterilor, Președinta comisiei a propus un aviz favorabil, votat de majoritatea 
membrilor. 
 
În ce privește punctul 2 al ordinii de zi, domnul Adrian Țuțuianu (Secretar General Adjunct al 
Guvernului) a deschis discuția punctând faptul că există o recomandare prioritară privind 
transparența și integritatea procesului decizional public - formulată ca urmare a evaluării României 
în Grupul de lucru PIAC, grup aparținând Comitetului pentru Guvernanță Publică, în care se 
evaluează aceste aspecte în cadrul procesului de integrare în OCDE. În Programul Național de 
Redresare și Reziliență există mai multe jaloane care privesc integritatea în funcții publice iar 

https://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?nr=146&an=2025


Secretariatul General al Guvernului este responsabil de implementarea Jalonului 432, aprobarea 
versiunii revizuite a Codurilor de etică și conduită pentru Guvern. În baza acestui jalon a fost 
elaborat un proiect de lege care a și parcurs procedura parlamentară, a fost promulgat și publicat 
în Monitorul Oficial, de modificare a Codului administrativ care introduce cerințele acestui jalon 
pentru membrii Guvernului. A fost elaborat, în baza proiectului de lege, un ghid de punere în 
aplicare, pentru că este prevăzut ca aranjament operațional, în cadrul jalonului. Ghidul a fost 
finalizat, împreună cu Banca Mondială. Se așteaptă punctul de vedere al Comisiei Europene pe 
acest subiect.  
 
Legat de implementarea RUTI la Parlament, dl. Secretar General Adjunct Țuțuianu a menționat 
că sunt necesare modificări ale Legii nr. 96/2006 privind statutul deputaților și senatorilor, ale 
Regulamentului Senatului, ale Regulamentului Camerei Deputaților, ale Regulamentului 
activităților comune ale Camerei Deputaților și Senatului, ale Hotărârii privind Codul de conduită 
al deputaților și senatorilor. Nu sunt necesare, în evaluarea Guvernului și în baza consultării cu 
OCDE, modificări ale Legii nr. 161/2003, respectiv ale Legii nr. 176/2010 privind integritatea în 
exercitarea funcțiilor și a demnităților publice.  
 
Platforma RUTI funcționează, în prezent, pentru membrii Guvernului și există discuții cu Serviciul 
de Telecomunicații Speciale pentru extinderea și adaptarea platformei pentru Camera Deputaților 
și pentru Senat, în așa fel încât să existe o platformă comună. Platforma va urma să fie gestionată 
de către cele trei instituții implicate în acest proces. Intenția este ca, în luna septembrie 2025, 
platforma să fie finalizată, în așa fel încât să se poată prezenta, la ședințele din luna octombrie, 
desfășurate la OCDE, ce progrese s-au făcut în direcția implementării recomandării Grupului de 
lucru PIAC. 
 
Președinta Comisiei, doamna Senator Violeta Alexandru, a continuat discuția făcând un scurt 
istoric al utilizării RUTI în România.  Încă din 2016 a fost adoptat un Memorandum în Guvern prin 
care se stabilea, ca bună practică, publicarea întâlnirilor membrilor Guvernului cu persoane terțe, 
acestea din urmă având obligația înregistrării în platformă, anterior întâlnirilor avute cu decidenții. 
Decidentul care primea o solicitare de întrevedere avea obligația să verifice, în această platformă 
și să constate că terța parte este înregistrată, în lipsa informațiilor urmând să i se solicite acesteia 
să se înregistreze înainte de acceptarea întrevederii. Ulterior se organiza întâlnirea respectiv 
decidentul publica informații (obiectul și cu cine) despre acesta întrevedere. De curând, la Guvern 
RUTI a devenit obligatoriu.  
 
Doamna Alexandru subliniază faptul că, pe baza experienței deja existente la Guvern, se va 
instituționaliza RUTI și la Parlament și invită membrii Comisiei să se implice cu puncte de vedere 
în acest proces de elaborare a cadrului legal respectiv în etapele tehnice de extindere a acestei 
platforme la Parlament.  
 
Apoi, anunță organizarea în data de 10 iunie a.c. a unei consultări cu societatea civilă pe tema 
implementării RUTI pentru parlamentari. 
 
Dl. Mircea Abrudean, Senator PNL, Vicepreședinte al Comisiei Speciale Comune a subliniat faptul 
că Parlamentul trebuie să adopte măsuri rezonabile pe acest subiect, ajungându-se la o variantă 
cu care să se poată lucra și care să fie prezentată ca atare și OCDE. Va fi nevoie de o negociere, 
consideră Senatorul Abrudean.  
 



Dl. Mihai Ghigiu, Deputat PSD a insistat asupra necesității definirii corespunzătoare a 
contactelor/întâlnirilor dintre parlamentari și persoane terțe pe care urmează să le raporteze în 
Registru, respectiv a unei optime definiri a persoanelor terțe.  
 
Dna. Oana Țoiu, Deputat USR a sugerat introducerea în RUTI a demnitarilor din cadrul autorităților 
administrative autonome. Menționează că termenul de 48 de ore în care demnitari trebuie să 
consemneze întâlnirea cu terța parte ar putea fi rar aplicabil având în vedere faptul că ritmul de 
publicare a ordinilor de zi, în foarte multe dintre comisii, este de așa natură încât nu lasă timp 
pentru consemnare întâlnire. Doamna Alexandru insistă asupra unei mai bune 
organizări/planificări a ordinii de zi din comisiile la a căror activitate se referea dna. Deputat Țoiu, 
mecanismul RUTI urmărind, implicit, asigurarea unei predictibiități în luarea deciziilor. 
 
Dna. Silvia Mihalcea, Deputat PSD propune eliminarea conducerii grupurilor de prietenie din lista 
celor cărora li se aplică RUTI. 
 
Dl. Nicolae Neagu, Senator PNL propune dezbateri în cadrul grupurilor parlamentare, fiind vorba 
mai ales despre o decizie politică, dincolo de aspectele tehnice. 
 
Dl. Mihai Botez, Deputat USR a subliniat, în comparație cu aplicarea reglementărilor GDPR în 
România, faptul că RUTI nu ar trebui să împiedice, de fapt, dialogul între parlamentari, mediu de 
afaceri și ONG-uri, părți, societatea civilă interesată de acest dialog. 
 
Referitor la punctul 3 al ordinii de zi, dl. Adrian Țuțuianu, Secretar General Adjunct a menționat 
că restricțiile pre-și post-aderare pentru toate categoriile de funcționari publici, reprezintă de 
asemenea, o recomandare prioritară. Instituția responsabilă în elaborarea de propuneri legislative 
pe această temă este Ministerul Justiției.  
 
Dna. Violeta Alexandru, Senator USR, Președintele Comisiei a descris tema, pe scurt, menționând 
că este vorba despre un pachet de reglementări privind condițiile restricționate de angajare în 
mediul privat la părăsirea unei funcții publice din anumite domenii cum ar fi: control, monitorizare. 
achiziții publice, aprobare de finanțări, etc. Doamna Senator face o rapidă trece în revistă  a 
practicilor altor țări de la cele care oferă compensații financiare pentru perioada de interdicție până 
la cele în care se verifică, de către instituția publică, pe baza unui cod de acces în REVISAL (ar fi 
platforma existentă în România), parcursul profesional, pe o perioadă de timp stabilită prin lege. 
 
Dl. Cosmin-Ioan Corendea, Deputat AUR, Secretarul Comisiei a precizat că opțiunea preferată ar 
fi o abordare cât mai lejeră în aplicarea acestor prevederi. Termenul propus, de exemplu, care ar 
putea fi luat în vedere, având în vedere experiențele de la celelalte instituții internaționale cu care 
a lucrat, ar putea să fie între 3 luni și 1 an. În plus, restricționarea ar putea să fie aplicată doar 
unor oameni care au avut funcții de decizie. Sau, o altă variantă, să se aplice restricția doar dacă 
acel contract cu firma unde urmează să fie angajată persoana depășește o anumită sumă.  
  
Concluzii 
  

- Aviz favorabil pentru PL-x nr. 146/2025, Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei de 
urgenţă a Guvernului nr. 26/2025 pentru modificarea şi completarea unor acte normative 
din domeniul pensiilor private. 

- Propunere ca proiectul RUTI la Parlament să fie depus până la finalul acestei sesiuni, 
urmând să intre în dezbatere în sesiunea următoare, iar în timpul verii să se lucreze la 

https://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?nr=146&an=2025


ghiduri de implementare respectiv la platforma în care se vor înregistra datele. În data de 
10 iunie a.c. are loc consultarea cu mediul privat/societatea civilă pe marginea 
implementării RUTI la Parlament. 

- În perioada 13-16 iunie a.c. are loc un eveniment major organizat sub sigla OCDE, 
Ministerului Finanțelor și a comisiei noastre pe marginea temelor legate de 
fiscalitate/impozitare din cadrul Foii de parcurs. Membrii Comisiei își pot exprima 
disponbilitatea de participare. 
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